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Šťastní vítězové s Kunvaldským Železným mužem nad hlavou



Nejdůležitější body ze zasedání zastupitelstva městyse dne 14. 7. 2022

Přítomni: Ing. Josef Paďour, Ing. Jana Trejt-
narová, Ing. Roman Rusz, Josef Vágner, 
Petra Zářecká, Bc. Marta Gregušová, DiS, 
Daniela Bolečková

Omluveni: Alena Foglová, Roman Vagner, 
Matouš Paďour, DiS, Ing. Jan Pokálený

* Rozpočtové opatření č. 6/2022

Starosta městyse sdělil přítomným, že 
vzhledem k nepřítomností předsedy finanč-
ního výboru pana Matouše Paďoura seznámí 
s návrhem rozpočtového opatření člen 
finančního výboru, pan Josef Vágner.

Pan Josef Vágner uvedl, že návrh Rozpoč-
tového opatření č. 6/2022 měli zastupitelé 
možnost si prostudovat, neboť jim byl zaslán 
v podkladech. Uvedl, že se jedná o nepláno-
vané příjmy a výdaje, které je nutno správně 
zaúčtovat v rozpočtu městyse – jedná se 
především o přesun mezi jednotlivými kapi-
tolami rozpočtu. 

Na straně příjmové je 90 tis. Kč za schvá-
lené a zrealizované prodeje pozemků. Na 
straně výdajové je nutno posílit účet na 
opravy sportoviště a budovy Salaše. V kapi-
tola oprava místních komunikací se jedná 
o přesun částky 500 tis. Kč u oprav do 
investic (manipulační plocha u ZŠ). 

Součástí půlmaratonu jsou i závody koloběžek.
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Dalšími částkami 15.000 Kč a 10.000 Kč 
je nutno pokrýt náklady na nákup jednoho 
kontejneru na tříděný odpad a na materiál 
(pytle na odpad). Částku 9.100 Kč je nutno 
přesunout mezi kapitolami rozpočtu týkají-
cími se sociálního fondu, částkou 94.620 Kč 
se převádí část daňových příjmů právnic-
kých osob z hlavní činnosti do rezerv. Dále 
je nutno zaúčtovat částku 12.500 Kč jako 
doplatek na mzdy zaměstnanců, na které 
poskytuje příspěvek Úřad práce. Rozpoč-
tová změna ve výši 325.120 Kč je vyrov-
nána v rozpočtu městyse mezi kapitolami 
rozpočtu.

Zastupitelstvo odsouhlasilo Rozpoč-
tové opatření č. 6/2022 6 hlasy (všichni pří-
tomní mimo Ing. Rusze), 1 se zdržel hlaso-
vání (Ing. Rusz).

* Dotační programy – individuální 
dotace

Starosta městyse uvedl, že k 30. 6. 2022 
skončila lhůta pro podání žádostí do dotač-
ního programu městyse Kunvald – Indivi-
duální dotace. Do tohoto data byly doru-
čeny na úřad městyse pouze dvě žádosti, 
a to SDH Kunvald a dále TJ Sokol Kunvald. 
Hodnotící komise zasedala dne 7. 7. 2022 
a předkládá zastupitelstvu doporučení 
o vypořádání obou žádostí.

Program Individuální dotace.
*Celkový objem finančních prostředků 

vyčleněných v rozpočtu pro tento program 
činí 100.000,- Kč.

Žadatelé:
* SDH Kunvad - kritéria pro hodno-

cení byla splněna, požadovaná výše dotace 
40.000,- Kč, doporučená výše dotace 
35.000,- Kč.

* TJ Sokol Kunvald - kritéria pro hod-
nocení byla splněna, požadovaná výše 
dotace 70.000,- Kč, doporučená výše 
dotace 65.000,- Kč. 

Starosta uvedl, že částka požadovaná 
v jednotlivých žádostech činila celkem 
110.000,- Kč a vzhledem k výši alokace 
prostředků určených pro tento program 
komise doporučila pokrátit obě žádosti 
o 5.000 Kč. 

Zastupitelstvo odsouhlasilo 7 hlasy 
(všichni přítomní zastupitelé pro) návrh 
hodnotící komise a vyplacení dotačních 
prostředků žádajícím organizacím a spol-
kům dle doporučené výše dotace.

* Odpadové hospodářství - zvýšení 
ceny za svoz odpadů.

Starosta vysvětlil zastupitelům a pří-
tomným, že z důvodu navýšení cen pře-
devším pohonných hmot došlo ze strany 
dodavatele k úpravám cen za svoz směs-
ných komunálních odpadů a tříděných 
složek odpadů, a to následujícím způso-
bem:

Směsný komunální odpad – 
od 1. 7. 2022 – 10.700 Kč bez DHP za jeden 
svoz (původní 9.850 Kč).

Svoz odpadů – plastů z nádob – 
od 1. 7. 2022 – 4.000 Kč bez DPH za jeden 
svoz (původní 3.630 Kč).

Svoz dům od domu – od 1. 7. 2022 
– 10.400 Kč za jeden svoz (původní 
9.620 Kč.)

Starosta zhodnotil dosavadní dobrou 
spolupráci s firmou KOS, a.s. Jablonné 
nad Orlicí a uvedl, že ceny všech komodit 
vzrůstají včetně nákladů na dopravu, a to se 
odráží do cen za svozy.

Ing Rusz se dotázal od jakého data byly 
částky uvedené jako původní platné. Sta-
rosta odpověděl, že je to již delší doba, ale 
takto okamžitě není schopen údaj sdělit. 

Zastupitelstvo vzalo informace na 
vědomí.

* Provozní řád sportoviště v areálu 
„Pod Kampeličkou“.

Starosta uvedl, že sportoviště po rekon-
strukci je možné uvést do provozu, ale je 
nutno aktualizovat Provozní řád včetně 
ceníku. Návrh textu obdrželi zastupitelé 
v podkladech k jednání.

K návrhu textu Provozního řádu 
nevznesl nikdo ze zastupitelů žádnou při-
pomínku a odsouhlasili jej 7 hlasy (všichni 
přítomní zastupitelé pro).



2

* Správce sportoviště v areálu „Pod 
Kampeličkou“

Starosta a Jana Trejtnarová uvedli, 
že v souladu se zněním textu schvále-
ného Provozního řádu je nutno odsou-
hlasit i osobu správce sportoviště, se 
kterým bude uzavřena Dohoda o pracovní 
činnosti. Sdělili, že současný nájemce 
Salaše, slečna Denisa Šlesingrová nemá 
o tuto činnost zájem.

Starosta připomněl stručně histo-
rii správcovství objektu a navrhl, aby 
správcem sportoviště byla paní Nikola 
Příhodová, se kterou byl návrh již před-
běžně projednán a s výkonem činnosti 
správce souhlasí.

Zastupitelstvo odsouhlasilo 7 hlasy 
(všichni přítomní pro) správcem sporto-
viště paní Nikolu Příhodovou, se kterou 
bude uzavřena Dohoda o pracovní činnosti.  

* Informace o schválení závěrečných 
účtů DSO za rok 2021

Starosta uvedl, že na Valné hromadě 
DSO Orlicko, která se konala dne 21. 6. 
2022, byl schválen Závěrečný účet svazku 
za rok 2021, a to bez výhrad.

Dále na jednání výboru DSO Rozvoj 
regionu obcí Pod Zemskou branou, které 
se uskutečnilo dne 27. 6. 2022, byl schvá-
len Závěrečný účet svazku za rok 2021, 
rovněž bez výhrad.

Sdělil, že účetnictví obou svazků 
prošlo kontrolou odpovědných úředníků 
Krajského úřadu Pardubického kraje bez 
nedostatků.

Zastupitelstvo vzalo informace na 
vědomí.

* Různé – diskuse.

Pan Eduard Štumpf vyslovil názor 
k cykloturistickému propojení Žamberka, 
Kunvaldu a Rokytnice v Orl. horách, které 
se projednávalo na předchozím zasedání 
zastupitelstva. Uvedl, že s vybudováním 
této trasy a jejím opravením se již cyklisté 
vůbec nebudou zastavovat v Kunvaldu, že 
mohou jet část cesty po st. silnici.

Starosta odpověděl, že se jedná o mož-
nost získat finanční prostředky z dotač-
ního programu Česko-polského pří-
hraničí prostřednictvím DSO Orlicko 
a vyřešit tak opravu cykloturistického  
a komunikačního propojení mezi Žam-
berkem, Kunvaldem a Rokytnicí v Orlic-
kých horách. Díky tomuto programu bude 
možné opravit podstatnou část komunikace 
sloužící jako přístup k pozemkům mnoha 
vlastníků. Tato komunikace je v současné 
době ve velmi špatném technickém stavu 
a místy prakticky neprůjezdná i pro malou 
techniku. Uvedl, že se jedná o jedinečnou 
šanci získání dotačních prostředků, která 
se nemusí již v budoucnosti opakovat.

Ing. Rusz se dotázal, jaký bude podíl 
městyse Kunvald v tomto projektu.

Jana Trejtnarová uvedla, že bylo pro-
jednáváno jednom z minulých zastupi-
telstev včetně výše podílů. Dále k názoru 
p. Štumpfa uvedla, že pokud turisté chtějí 
do Kunvaldu, určitě si cestu najdou a pokud 
nechtějí, nepřijedou. Dále podpořila slova 
pana starosty, že se jedná o jedinečnou 
příležitost, jak opravit komunikaci a zlep-
šit velmi špatnou dostupnost pozemků pro 
jejich majitele, mezi kterými je i městys. 
Dotační prostředky lze získat až do výše 
85 % uznatelných nákladů.

Zastupitelstvo vzalo informace na 
vědomí.

Další zasedání Zastupitelstva Městyse Kunvald – poslední v tomto volebním období 
-  proběhne ve čtvrtek dne 7. září 2022  

od 19 hod v sokolovně Kunvald.  
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chtěl bych Vás pozdravit v době, kdy mi 
končí volební období a mandát senátora za 
obvod Ústí nad Orlicí. Přiznám se, že spo-
lupráce u Vás v Kunvaldu byla velmi pestrá 
a víte, že mám na Kunvald slabost. Je to pře-
devším starost o Domek Na Sboru, kde jsem 
jako zástupce ČCE (Českobratrské církve 
evangelické) již od roku 1992 spolupraco-
val s vedením obce. v současné době má na 
starost Domek pracovní skupina, pod vede-
ním nového tajemníka Synodní rady pana 
M. Balcara.

Proč to ale píši. Především proto, abych 
poděkoval za skvělou a obětavou práci 
místnímu zastupitelstvu a panu starostovi. 
Velice dbal, aby památná místa na Jednotu 
bratrskou ve Vaší obci byla řádně spravo-

vaná a mohla být chloubou pro návštěvníky 
i z ciziny.

A protože vím, že doma není nikdo „pro-
rokem", tak mám za povinnost připomenout, 
že Váš pan starosta (končící) odvedl spoustu 
poctivé práce při správě Vašeho městyse. 

Stačí si jenom vzpomenout na to velké 
úspěšné úsilí o zachování školy v Kunvaldu, 
a mnoho stavebních akcí. Vím, že starosta 
není sám, a proto bych poděkoval i celému 
zastupitelstvu, za práci ve prospěch obce. 

V září nás čekají volby a novému vedení 
obce přeji, aby šlo ve stopách svých před-
chůdců, myslím, že občané Kunvaldu si to 
zaslouží.

Zdraví Petr Šilar, důchodce a končící senátor

před nedávným časem jsem měl tu čest 
navštívit oslavy ke 140. výročí založení 
Hasičsko tělocvičné jednoty Sokol Kunvald 
a 100 letům od otevření Sokolovny. 

Pozval mne pan starosta Josef Paďour, 
se kterým mne pojí přátelství a dlouhé roky 
mi dělá místopředsedu ve svazku Sdružení 
obcí Orlicko. 

Máte bohatou historii a stále lidi 
ochotné činit ve svém volném čase pro 
druhé. Važme si takových. Ať to jsou hasiči, 
sokolové a všichni další. Ti potřebují od nás 
samospráv v jejich práci podporovat. 

Znám to z Letohradu, kde 16 let staros-
tuji. Mohl jsem u Vás zavzpomínat na své 
mládí, kdy jsem mnohokrát na hřišti v Kun-

valdu řídil fotbalové zápasy, jsou to vzpo-
mínky krásné. 

Žijeme v krásném regionu, který mám 
upřímně rád. i proto jsem přijal výzvu kan-
didovat do Senátu a případně z této pozice 
v budoucnu, pokud dostanu šanci, našemu 
krásnému Podorlicku mít možnost ještě 
více pomáhat. 

Vážení kunvaldští, přeji Vám všem 
hlavně dobré zdraví, ale také radost ze 
života. Přeji Kunvaldu úspěšnou budouc-
nost a těším se na všechna příští setkání.

Petr Fiala, starosta města Letohrad 
Předseda Sdružení obcí Orlicko 

Kandidát do Senátu za volební obvod č. 46 Ústí nad Orlicí

Šest volebních období jsem měla tu čest 
být místostarostou Kunvaldu. Tedy přes-
něji 24 let, a i po to jedno volební období, 
které jsem „vynechala“, jsem působila jako 
členka komise.

Mohlo by se zdát, že je čas hodnotit. 
Ale víte, jak to je… Když vyjmenujete, co 
se za ta léta všechno povedlo, tak se možná 

doslechnete, že se vychloubáte. A ne vše se 
samozřejmě podařilo uskutečnit, a ne vše 
tak, jak bychom chtěli, a ne vše je ideální. 
Soudný člověk s jistou mírou sebereflexe 
musí připustit i to, že leccos mohlo a může 
být lépe nebo jinak.

Potom, když budete vypočítávat, kolik 
času, sil, vůle a možná i nervů vás to stálo, 

Vážení čtenáři Kunvaldského Poledníku,

Vážení čtenáři Kunvaldského Poledníku,

Čtvrt století s obcí
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opět tomu nikdo nebude věřit a bude říkat, 
že si vymýšlíte. Myslím, že to jsou schopni 
skutečně posoudit jen Vaši nejbližší, kterým 
i já takto děkuji za trpělivost i za to, že jsem 
se té práci mohla naplno věnovat.

A tak se chci dál zmínit jen o věcech, 
které mi leží na mysli a se kterými se budou 
muset potýkat „ti další“: 

Kampelička – výstavní budova 
s geniem loci, které jí vtiskla generace 
předků. V novodobé historii měla spíše 
smůlu než štěstí. Léta neudržovaná, velmi 
pomalu (pomalu díky tomu, jak poctivě 
byla a z poctivých materiálů postavena) 
chátrající. Bylo to vítězství, když se ji po 
několikaletém úsilí podařilo velmi výhodně 
koupit. Záměr co s ní, byl – alespoň mě – 
od počátku jasný. Směřovalo k němu dlou-
hodobé střádání finančních prostředků. Ale 
pak se jí začala smůla lepit na paty. Ještě 
studie vyšla dobře, ale poté nastaly trable 
s projektem, nebyly vypsány příslušné 
dotační programy a když už vypsány byly, 
spadlo to celé do poměrně nepříznivé 
doby závratného zvyšování cen materiálů, 
služeb a nejistoty pro všechny – jak firmy, 
tak třeba obce a města, nedopadla dotace. 
Snad tehdy mělo být zastupitelstvo odváž-
nější, snad mohlo v této věci pocítit větší 
podporu občanů, kteří to viděli podobně 
a dokázali záměr pochopit, aby lépe odolalo 
tlaku a nevraživostem jiné skupiny občanů, 
která získala peníze od nadace. Nadace, 
o níž si po komunikaci s jejím panem ředi-
telem myslím své, aby zbourala ten projekt. 
Už jen ta myšlenka – tedy získat peníze na 
to, aby se něco zbouralo - není dobrá. Jsem 
stále přesvědčena, že záměr i projekt byl 
dobrý – alespoň mi nikdo doposud nedoká-
zal opak a nepřesvědčil mě o lepším využití. 
Považuji to za obrovskou škodu, Kunvald 
mohl mít výstavní obecní dům, který by 
nám mnohé okolní obce – jistě v dobrém 
– záviděly. Prý drahý. Ano, bylo to opravdu 
hodně peněz, ale chtěli jsme zrekonstruo-
vat stavbu, která by zase sloužila několika 
dalším generacím, která by byla postavena 
kvalitně a z kvalitních materiálů. A nemys-
lím si, že jakákoli jiná rekonstrukce, pokud 

bude skutečně kvalitní a dobrá, bude lev-
nější. Drahý – každý podnikatel, řemeslník, 
který oficiálně podniká, ví, jaké jsou ceny, 
ví, kolik si účtuje za práci, ví, kolik odvádí 
na různých poplatcích. Velmi dobře ví, že 
takovéto stavby se dělají subdodávkami, 
protože firmy nemají na vše své odborníky, 
protože by nepřežily a každý ví, že i ten 
který jednotlivý subdodavatel musí vytvářet 
alespoň mírný, ale zisk – aby se uživil, aby 
mohl nakupovat potřebné stroje, vybavení 
a zařízení pro svou práci, aby mohl za prací 
dojet, protože tak to dnes je. Tak se nestalo, 
kolem Kampeličky nevládne stavební ruch, 
tolik mnou očekávaný. Kampelička je tichá. 
a je to v tuto chvíli prostě tak. Čeká to na 
někoho jiného – spousta práce a času. 

A jaký je výsledek negativní akce (mám 
na mysli neautorizovaný tiskový mate-
riál týkající se Kampeličky a agitaci všeho 
druhu), kterou bylo mezi veřejnost podsou-
váno mnoho zavádějících informací a pod 
níž se její organizátoři nedokázali ani pode-
psat, natož posléze na něčem konstruk-
tivně spolupracovat? Takže skutečný výsle-
dek – kromě celkově poškozeného obrazu 
Kunvaldu v okolí a vnesení různic a neshod 
mezi veřejnost – skutečný výsledek je nula. 
Dost pamatuji, a tak také pamatuji kauzu 
se žambereckým podnikatelem, který měl 
snad obrazně řečeno „zachránit“ Kun-
vald. Titíž lidé, tatáž taktika, tentýž nátlak. 
Výsledkem bylo vracení části daňových 
výnosů finančnímu úřadu. Nikdo však neu-
trpěl žádnou újmu, která byla tehdy také 
katastroficky občanům předestírána (uza-
vření cesty na Záhory). Tlaku se odolalo 
a věci prostě zůstaly, tak, jak měly být. 

Penzion u lípy – objekt po třiceti letech 
provozu také dosti omšelý, s vážnými pro-
kázanými závadami. Našlo se pro něj, 
pevně věřím – nebo lépe řečeno zatím pro 
jeho část - trvale udržitelné a dobré využití. 
Nový stravovací provoz, služba veřejnosti. 
a opět zavádějící informace, nepochopení 
– úmysl…?, uvedu jen jednu z nich - prý 
pouhých 12 míst pro veřejnost…ano, ale 
pouze současně v době oběda školních 
dětí. Obědy školních dětí skončí a celý pro-
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stor je možno využít pro veřejnost – tedy 
46 a 12 míst. 

Copak nikoho netěší, že se tam něco 
děje, že stavba směřuje k vytčenému cíli, že 
paní kuchařky budou mít konečně odpoví-
dající pracovní podmínky, že děti budou jíst 
čerstvě uvařené dobré jídlo, nikoli z polo-
tovarů, ale z čerstvých potravin (pevně 
doufám), že budou jíst v pěkném prostředí 
a nikoli na chodbě. A určitě je neubyde, 
když kousek přejdou. Že „hygiena“ nebude 
dále již nic proti stravovacímu provozu 
školy namítat, že snad i vzniknou časem 
nová pracovní místa, že lidé budou moci 
prostor využít pro svá setkání, ať již při 
jakékoli společenské události, že se neza-
pomíná i na důchodce a rozvoz obědů za 
přijatelné ceny a prázdninový provoz třeba 
i pro rekreanty. Ne, skutečně to nebude 
hospoda. Ale je-li alfou a omegou pro Kun-
vald, zda je či není z penzionu zase hos-
poda, zaklínání se akcí „Z“ a neschopnost 
překročit svůj stín a dívat se do budoucna, 
pak je mi z toho neveselo a jsem ráda, 
že u toho nebudu (tedy pokud někoho 
napadne, že bude zrušen stravovací provoz 
a opět z toho bude hospoda a někdo to při-
pustí, dnes, kdy desítky hospod a restau-
rací má existenční problémy.). Zase prý 
drahé, gastrotechnologie drahé…opako-
vala bych se. Svět jde dál, technický pokrok 
pádí mílovými kroky vpřed. Kdo se alespoň 
trochu zajímá, nebo se podíval na podobné 
projekty (a v okolí jich několik lze nalézt), 
může získat i jen rámcovou představu 
o tom, jak se ceny těchto věcí pohybují. Jen 
si vezměte, za kolik se prodává třeba sada 
středně kvalitního nádobí pro domácnost. 
Přece snad nechceme, aby se ve stravo-
vacím provozu, kde se předpokládá vaření 
minimálně dvouset obědů nebyla dobře 
a skutečně moderně vybavena kuchyně?

Bratrská lípa byla vybrána jako finalista 
mezi uchazeče o titul Strom roku. Ať již je 
to, jak chce, je to forma pozitivní propagace 
Kunvaldu. Nemá zatím dostatek hlasů na 
výhru, ač by svým příběhem nepochybně 
vyhrát mohla. A tak mě napadá, kdyby 
titíž lidé, kteří běhali po Kunvaldu s peticí 

za Kampeličku, za penzion, telefonovali na 
všechny světové strany, oslovovali media, 
kdyby vyvinuli totéž úsilí a tentýž elán pro 
Bratrskou lípu, zcela jistě by musela vyhrát. 
Ale zřejmě to nebyl jejich nápad, pro-
tože principielně nejde o věc, ale o opo-
zici za každou cenu, a to je špatně. Mohu si 
myslet o komkoli cokoli chci, ale pokud jde 
o takovouto dobrou a myslím nezpochyb-
nitelnou věc, pak je dobré věci pomoci, je 
to věc profesionality, nadhledu a skuteč-
ného zájmu o věc, nikoli pletich a osobních 
sporů. 

A ne, obec nelze řídit jako firmu. Firmy 
jsou mj. zakládány z principu za účelem 
zisku, obce spravují věci veřejné z veřej-
ných prostředků, dva zcela odlišné přístupy 
a světy, které však nutně – pokud se má 
dosáhnout úspěchu – musí spolupracovat, 
nebo se alespoň vzájemně tolerovat. Mno-
hokrát jsem si tuhle pravdu ověřila při své 
práci při jednání se starosty mnoha obcí 
a měst, s jednateli firem se 100% vlastnic-
tvím obcí či měst. A mnohokrát - po vyře-
šení pracovních záležitostí – přišla řeč i na 
věci „obecní“.

Pár slov na závěr – chci poděkovat 
panu starostovi za dlouhodobou dobrou 
spolupráci, i za to, že ač jsme se někdy 
názorově neshodli, vždy jsme si dokázali 
věci „vyříkat“, najít společnou řeč a posu-
novat věci dál, Josefu Vágnerovi za to, že 
se vždy snažil najít řešení, uklidnit situ-
aci a dbal vždy na dobrou spolupráci mezi 
obcí a Kunvaldskou a.s., Petře Zářecké za 
její obětavost a práci pro seniory, pro školu 
a za pomocnou ruku, kterou kdykoli, když 
bylo třeba, poskytla. Martě Gregušové za 
její spolupráci na Poledníku, práci pro far-
nost, její vtipné a promyšlené moderování 
kulturních a jiných akcí, Aleně Foglové za 
její smysl pro detail a drobné potřeby kun-
valdských lidí, které neváhala říci. 

S radostí jsem sledovala třeba Matouše 
Paďoura, Danu Bolečkovou i další, jak se 
učí „zastupitelskému řemeslu“, jak v něm 
rostou, jak vnímají, že hospodařit s veřej-
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nými prostředky je velmi obtížné a někdy 
i ošidné. Že je třeba vše pečlivě zvažo-
vat, ale také se umět rozhodnout. Viděla 
jsem, jak zjišťují, že ačkoli se hodně snaží 
a vyvíjejí značné úsilí, často věci nejdou tak 
rychle, jak by si kdo představoval a dosa-
žený výsledek neodpovídá vynaloženému 
úsilí. Že je třeba pečlivě zvažovat, zda, kdy 
a jak upřednostnit zájem celku, kdy vyho-
vět jednotlivci. Jak řešit věci tak, aby byly 
v souladu se zákony a nezapříčinily pro-
blém ani obci ani nikomu jinému.

Jsem ráda, že to nevzdali, přestože zjis-
tili, že tahle práce je především o čase a – 
nu – o práci a že se nelze ohlížet na časový 
horizont čtyř let, že je nutno myslet dál. 
A také, že tahle práce není příliš vděčná. 
V těchto lidech a jim podobných, praco-
vitých, stojících nohama na zemi, přímých 
a otevřených, v těch s bonusem vzdě-
lání a nadhledu, vidím dobrou budouc-
nost Kunvaldu a fandím jim. Dokázali se 
ptát, dokázali říci svůj názor, dokázali buď 
ostatní přesvědčit, nebo přijmout jiný 
názor většiny. 

Neděkuji tomu, kdo přinesl do zastupi-
telstva „zlou krev“, nesvár a bohužel zcela 
nekonstruktivní přístup, který nikdy nepo-
sunoval věci dál, ale brzdil. Nikdy na žádné 
akci nepomohl a kdykoli byl o cokoli požá-
dán, pak neměl dle jeho slov buď opráv-
nění, nebo kontakty, nebo to zcela pro-
padlo. Opozice za každou cenu. Vyhledá-
vání problémů, jak a proč to nejde. Nikoli 
hledání, jak by to šlo. Úkolování jiných, 
názorové obrátky o 180 stupňů. Škoda. 
Mohli jsme být možná dál.

Nevím, kde se vzala a bere ta nesnášen-
livost, nevraživost, zlá vůle, úlisnost, pokry-
tectví některých lidí. Snad je to odraz té 
„vyšší“ politiky, který doputoval až k nám, 
do naší bezmála tisícihlavé obce. Jak zby-
tečné! – hrát si na politiku, opozici - mi 
přijde v tomto měřítku tak trochu úsměvné, 
pokud by to nebylo smutné. 

Mělo by jít o věc – o společnou věc. 
A tak těm, kteří na Faceboocích, webech 
a dalších různých platformách píší, ať „již 

táhnou“ – tedy my, pan starosta, já, další ze 
současného zastupitelstva – podle nich (Ne)
zastupitelstva, těm, kteří na nás pokřiko-
vali, že se jen plácáme do kolen a nic nedě-
láme, těm, kteří mi psali výhružné e-maily, 
proto, že uveřejňuji v Poledníku zápisy ze 
zastupitelstva, možná i proto, že jsem je 
psala, těm, kteří si na mě vzali advokáta, 
kteří teatrálně přednášeli svá stanoviska 
na zastupitelstvech a zpovídali zastupitele 
jak nevycválané děti... Těm, kteří mě nařkli 
z braní úplatků a skrytě z toho, že jsem psy-
chopat – tak těm se možná uleví a oddych-
nou si, že „ta“ tedy já - už „tam“ – v zastu-
pitelstvu, nebude. 

Těm s úsměvem vzkazuji, že já si 
oddychnu dvakrát… těším se na spoustu 
volného času, který budu moci v klidu 
věnovat své práci (má hlava si nepochybně 
oddychne, protože nebude obrátkou přeha-
zovat řešení problémů pracovních a obec-
ních, často mnohokrát za den. Když se 
řešila složitější záležitost), svému domu, 
své zahradě, snad i svým zálibám či sportu 
nebo cestování. 

Ale hlavně a především bych ráda 
velmi poděkovala všem, kteří věřili v můj 
úsudek, schopnosti i v mou poctivost 
v práci pro obec. 

Kunvald je dobré místo k životu. Když se 
rozhlédnu okolo, porovnám s mnoha obcemi, 
kterými denně projíždím, vidím upravenou, 
čistou, fungující vesnici, se školou, školkou, 
aktivně pracujícími spolky, sportovním záze-
mím, slušnou obslužností a dobrým, stabil-
ním finančním hospodařením a základem. 
Nemyslím, že je za co se stydět. 

Je jistě co zlepšovat, stále je na čem 
pracovat, budovat, ale to je prostě běh 
věcí a ať je to, jak chce, vše je především 
o lidech. Kde je vůle, tam je i cesta – dere 
se mi na jazyk. Stejně jako: Když se nechce, 
je to horší, než když se nemůže…

Běh věcí - něco se v obci povede, někdy 
něco ne zcela, někdy se zjistí až za čas, že 
by bylo bývalo lépe udělat jinak a zpětně, že 
rozhodnutí mělo být jiné. Jenže tam je to: 
bylo by bývalo… po bitvě generálem každý. 
Nikdy nelze vyhovět všem, ale také nelze 
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Poděkování

ZE STARÝCH KUNVALDSKÝCH KRONIK 

Velké díky paní Věrce Kavkové, která 
je vedoucí prodejny Konzumu na dolním 
Kunvaldu, za její práci, ochotu a vstřícnost, 
se kterou mi vždy pomohla a připravila 

dárkové balíčky pro občany Kunvaldu 
k jejich významným životním jubileím. 

Za SPOZ Petra Zářecká

Vážení čtenáři, 
po čase se vracíme k této rubrice, ale-

spoň takto nakrátko. Díky paní Jaroslavě 
Štepánkové se mi dostala do ruky origi-
nální sokolská kronika z roku 1885, oprav-
dový zázrak. 

Je v ní sice pouze pár stránek, ale 
úprava, písmo, sloh jsou obdivuhodné. 

Sdělení, jež se mnou jmenovaný bratr 
učinil o době před započetím spolku, svádí 
mne do poměru včas ten. Dle výroku jeho 
byly poměry zdejší hned na počátku roku 
1881 velmi neutěšené a neváhám, dle 
vypravování i jiných účastníků, doložiti, 
že doba rozkvašení takého, jaké zde bylo 
nestihlo, nestihlo druhé obce vlasti naši, 
jimž tedy dopřáno v čas ten pozvolna do 
nového života vstupovati. Nesnášenlivosť 
v obci, s jakou občan proti občanovi vystu-
poval, tížila tuto ubohou obec, jako hrozná 
kletba otravujíc společenský život a sžírajíc 
již v zárodku každé spásonosné podnikání 
v čemkolivěk.

Neblahé tyto poměry vyvolány byly 
spory, jež vznikly mezi některými občany 
a místním bývalým farářem, Joz. Pitter-
mannem, a mezi občanstvem celým, neboť 
každá strana přívrženců měla.

V tu dobu zdá se, jako by anděl míru, 
duch pravé lásky v přátelství a bratrské 
snášenlivosti opustil tuto polohou útulnou 
dědinku českou a dosud jakoby ani tušení 
nebylo, že by stánek svůj zde obnovil.

Ta nesvornosť, která dáví a pohlcuje 
i celé národy, hýčkána jest zde i dosud, 
jako rozmazlené děcko – které vniveč 
láme všecko. Z dětských dob chovám již 
v paměti slova Svatoplukova, jimiž umíraje, 
mluvil ku synům:

„Svornosť, děti, svornosť,
Toť je vlasti drahé
Přináší vždy volnosť,
Dokud v lásce, jako pruty spjaté,
Stokrát vrahům odoláte,
Jakmile ale roztrhnete bratrství sponku,
Síla ta tam – sláva schýlí se ku sklonku.

Úvod
Svorni buďme v oslavě vlasti, v lásce k národu,
V boji za svobodu, osvětu a volnosť ducha, 
svorni v práci až do úpadku, v práci to pro blaho a prospěch celku
svorni v činorodém chtění.
F. Br. 

Dovolila jsem si tedy opsat pár stránek, 
abyste i Vy, kteří ji při oslavách na výstavě 
v hasičárně prohlédli pouze zběžně měli 
možnost se začíst, stejně jako já. A znovu 
jsem se mohla přesvědčit, že lidé se zase až 
tak moc nemění a historie si s námi občas 
hraje…Posuďte sami.

Jana Trejtnarová

přehlížet potřeby jedince. Je těžké najít rov-
nováhu a objektivní přístup. 

Tak a je třeba jen vytrvat, když už se 
na to člověk („zastupitelování“) jednou dá, 

a se zájmem odvahou ale také pokorou pra-
covat pro věci veřejné, nikoli pro své. 

Jana Trejtnarová  
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Kolikráte od času tohoto velikého krále, 
opakována slova ta, avšak když s mno-
hými oběťmi a sebezapřením símě bratr-
ství a svornosti zaseto a naděje na vzejití 
jest, kolikrát již v tutéž dobu nezdráhá se 
třeba i jediný člověk pln hrubostí, neústup-
ností a mstivostí – naseti opět semeni kou-
kolu v pšenici podobné símě rozkolu. i zde 
podobné.

V neustálé vřavě rozkolů těch musely 
mnohé a mnohé dobré činy, jež vyko-
nány býti mohly, jichž ovoce nyní ztraceno, 
ustoupiti do pozadí, ba snad nadobro jsou 
ztraceny.

V dobu tuto přišel se zminěný br. učitel 
Joz. Beran. Jako každý pravý a horlivý učitel 
– Čech, či Čech učitel nesl v srdci svém na 
nové stanovisko mnohá přání a tužby, jak 
by i náš venkov vůbec a tudíž i zdejší obec, 
též nadchnuta a získána byla pro snahy 
našeho národa a vlasti. Avšak jak často již 
mnou uvedeno, nebylo v občanstvu pravé 
svornosti a bratrského přátelství, ba jeden 
druhému, soused sousedu, přítel dřevněj-
šímu příteli, počal nedůvěřovati, poněvadž 
ustoupily pravé ctnosti do pozadí a zradou 
nejpodlejší splácena důvěrnost a pomstou 
stíhány kroky, jimiž se mělo odpomoci neu-
těšeným poměrům.

Ký div, že společnost žádný nevyhledá-
val, ba stranil se jí jako hada.

Aź přece několik jednotlivců jichž snahy 
a zájmy se sbližovaly, utvořili malý kroužek 
v němž o nových cílech jednati se počalo. 
Tato společnosť počala úsilně pracovati 
o dobro obce a vyskytujícím se snahám 
zpátečnickým odpor kladli a meze stano-
vili. Avšak vzpomenuv zde těchto, trpce 

mne dojímá vzpomínka na ty, kteří snahám 
pokročilým stavěli aneb stavěti by chtěli 
příčné hráze.

K těm prosbu moji obracím: Ó zadržte 
a nechtějte, by znovu zkvetlo símě rozkolu, 
nezdržujte kroky, jimiž spěje duch lidský 
ku výšinám pravé svobody a osvěty, kde 
člověčenstvo nadšeno bude zásadami lid-
skosti a rozvine jediný prapor nad sebou 
– prápor lásky. Pomněte slov básníkových, 
že jen tehdy když

Dlaň věrně v dlani, náruč ve náruči,
Trnitou cestou lidstvo stoupá k nebi,
Tu z lásky síla, práce blaho pučí.
J. V. Sládek

Ó nechtějte, volám k vám, by dějepisec 
vašich činů zaznamenávaje jich pro vaše 
děti, vnuky a vnuky těchto vnuků, nemu-
sel se rozloučiti s vámi slovy vznešeného 
pěvce přírody – miláčka lidu – „Vítězslava 
Hálka“:

Co cností bylo poseto-
To vašim vztekem požato,
Památky otců ztřísněny –
Na místě nich stál lež a zisk ten hrdinou 

z vás poctěný,
Kdo svobodu až v rakev tisk´.

Odbočiv od místa a časů dějů před zalo-
žením spolku, nevracím se více nanejvýš 
těmto truchlivým dobám, nýbrž přistupuji 
k samostatné činnosti spolku a to k jeho 
založení.

V Kunvaldě dne 30. měsíce května 1885 
Pavel Frano, činný člen jednoty a národní učitel

Stále se něco děje...!

1. ročník Kunvaldského běhu a Kunvald festu – 25. 6. 2022

Je až neskutečné, kolik lidí se v dnešní 
době nechává unášet během. Běh svojí 

nespoutaností, naprostou svobodou a bez-
prostředností otevírá Vaše nové výzvy. 

Jak to vlastně vše začalo!
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Poznáváte nové přátele a kamarády. Prostě 
se jdete proběhnout. Přijďte si s kamarády, 
přáteli a vlastně celou rodinou užít běh 
Kunvaldem, kolébkou Jednoty bratrské. 

Tento slogan vystihuje hlavní myš-
lenku Kunvaldského běhu – přivést k běhu 
všechny, kteří běhají pro radost, a ne pro 
výsledky. Především děti. Ano výsledek je 
důležitý, který nás posouvá k lepším výsled-
kům, ale musíme někde začít! A k tomu by 
měl Kunvaldský běh být. Běh pro radost 
a pro všechny věkové kategorie.

Nápad k zorganizování celé akce se mi 
zrodil při nudném najíždění kilometrů na 
cyklotrenažeru. Ono při fyzické aktivitě se 
vymýšlí nejlépe! V Kunvaldu máme nespo-
čet sportovních akcí, ale chybělo mi zapojení 
dětí a širšího spektra lidí, a nejen uzavřené 
komunity sportovců. Další věc, která mne 
přivedla k myšlence, jsou moje děti, které se 
stále ptaly, my taky, chceme jít závodit! A já 
jim stále odpovídal - je to pro starší.

Myšlenka byla a už jen vše dojednat 
a zařídit. Od února se roztočila spirála zaři-
zování. Nejdříve jsem oslovil TJ Sokol Kun-
vald. A setkal jsem se vstřícnou odezvou 
a skvělou spoluprací. 

Běžecké závody
Závody byly rozděleny na dětské závody 

do 14 let. A dva další závody pro starší 
15 let – 3 km a 6 km.

Dětských závodů se účastnilo celkem 
18 dětí i s mezinárodní účastí z Polska. Nej-
mladšímu účastníkovi byly pouhé 2 roky. 
Závodu se zúčastnilo 7 kunvaláků. 

Další závod, který se odběhl, byl na 
3 km. S převahou běžců z Kunvaldu za což 
jsme velice rádi. Celkem 6 závodníků.

Závod na 6 km byl naplánován jako 
poslední. Do závodu se nám registro-
valo 8 závodníků bohužel bez účasti 
Kunvaldu :(. 

Po doběhu posledního závodníka se 
předaly věcné ceny, které dle mého názoru 
by chtěl získat každý závodník od našich 
sponzorů. Velice děkuji všem běžcům, 
kteří se 1. ročníku zúčastnili a věřím, že 

se nám tyto řady budou rozšiřovat o další 
běžce – především o místní z Kunvaldu.

Kunvald fest
Kunvald fest byl v mých myšlen-

kách již delší dobu, ale nikdy k realizaci 
nedošlo až teď. Impulzem pro mne byla 
návštěva slavností v Kostelci nad Orlicí 
a rozhovor s organizátorkou akce, která 
mne přivedla k myšlence přivést do naší 
malé, ale skvělé vsi kulturu s velkým K. 
A především předvést naše žáky z naší 
místní MŠ, ZŠ Kunvald.

Zde bych chtěl poděkovat opět Sokolu 
Kunvald, který mi i s tímto projektem 
pomohl a místní MŠ a ZŠ Kunvald za 
poskytnutí zázemí pro účinkující v místní 
školní jídelně.

Při sestavování účinkujících jsem měl 
nějakou hrubou představu, kterou jsem 
konzultoval s mou rodinou, která mi vše 

Běžecké naděje – sokolský běh pro všechny generace

Malí běžci – kdo ví, třeba se díváme na budoucí  
olympijské vítěze
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Francouzský podvečer – Martina Forejtková  
a David Jandl

schválila. Po schválení jsem začal jednat. 
Domluva v MŠ, ZŠ Kunvald byla výborná. 
Při projednávání podrobností nás napadlo 
udělat Den otevřených dveří. Dále jsem 
oslovil paní učitelku Olgu Kaláškovou – 
Vlaštovičky a Šest tet.

Pak přišlo na hlavní účinkující: 
Moravians a LIPO, 

Start celého festu byl v 19 h.
První, kdo vystoupil byli zpěváčci z MŠ 

Kunvald s pásmem lidových písní, kteří 
sklidili velký aplaus. Následoval vystoupení 
dramatického kroužku ZŠ Kunvald s před-
nesem doplněném pantomimou (Klára Kři-
vánková, Dagmar Pírková). 

Po divadelní vystoupení jsme všichni 
byly šokování s vystoupením naší Základní 
školy Kunvald, která si nacvičila sestavu 
tance, cvičení na skladbu Jerusalema 
od Master KG, kde nám zatančili všichni 
od dětí až po paní ředitelku. Z nastave-
ného tempa neubralo vystoupení dětského 
pěveckého sboru při ZUŠ Žamberk a sou-
boru Šest tet

V 22 h nám skupina Moravians přišla 
předvést lidové písně v trochu jiném hávu, 
než je známe. V rockovém hávu! Pod vede-
ním kapel majstra Vaška Řiháka za dopro-
vodu výborného pěveckého výkonu Elišky 
Bučkové nám všem předvedly, jak krásné 
jsou lidové písně. Věřím, že i ty, kteří 
nemají rádi lidové písně, nenechaly v klidu 
a nutily je k tanci. Pro mne to byl neuvěři-
telný zážitek.

Jako hlavní hvězdu jsem pozval čes-
kého rapera a básníka Jonáše Červinku pod 
uměleckým jménem LIPO. LIPO přijel i se 
svou kapelou, se kterou vystupuje již rok. 
Musím přiznat, že to byl trochu oříšek ho 
k nám dostat, protože v ten samý den měl 
koncert od 18 h v Prachaticích. Naštěstí se 
vše povedlo a dorazil a bylo to neskutečné. 
Vystoupení mělo výbornou atmosféru. 
Mezi Lipem a publikem to skvěle fungovalo 
a všichni si to užívali.

Po celou dobu akce zajišťovali Sokolové 
Kunvald bezvadné a bohaté občerstvení.

Tímto bych chtěl poděkovat našim 
štědrým sponzorům bez kterých by se celá 
akce nemohla konat. Podpoře a skvělé 
práci místních Sokolů Kunvald. Podpoře 
Městyse Kunvald a MŠ a ZŠ Kunvald, a pře-
devším všem závodníkům a účinkujícím.

Bude 2. ročník Kunvaldského běhu 
a Kunvald festu? Ano to je ta otázka, kterou 
jistě chcete vědět. Ten, kdo mne zná ví, 
že nerad odcházím od rozdělané práce 
a nevzdávám se jen tak lehko.

Takže pokud nám to nic nezhatí určitě 
bude. Máte se na co těšit!

Lukáš za tým Kunvaldského běhu.

Devátý Francouzský podvečer 
– 2. 7. 2022

Prázdniny začaly, a v Kunvaldu nemohly 
začít jinak než Francouzským koncertem. 
Lípy sice nevoněly jako vloni, ale počasí 
bylo nádherné a šansony v podání paní 
Martiny Forejtkové a Davida Jandla rovněž. 
Koncert byl tentokrát zpestřen o saxofon, 
který celkem bravurně ovládal mladý muž 
jménem Robert Forejtek.

Jsme velmi rádi, že i posluchačů 
byl dostatek a věřím, že nebyli (ostatně 
jako nikdy) zklamáni a nechali se unést 
hudbou a krásnými hlasy. Děkujeme 
všem účinkujícím i ČCE Praha za laskavé 
zapůjčení Domku.

Tak snad zase za rok!
Jana Trejtnarová
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Kunvaldská lávka, aneb s trakařem 
napříč koupalištěm…

Jsme rádi, že i v letošním roce bylo 
možné uspořádat naši tradiční letní akci – 
Kunvaldskou lávku. Dovolte mi tedy krátké 
ohlédnutí. Již druhým rokem nám počasí 
přálo, což nebývá zcela zvykem, a tak 
jsme se opět těšili velké návštěvnosti. Pití 
i jídla bylo dostatek a na naše vrchní topiče 
u grilu a barmany, jsme slyšeli jen chválu. 
Tímto bych chtěl celému organizačnímu 
týmu velice poděkovat.

Za frontu před výdejním okénkem se 
omlouváme a věřte, že tento problém se 
usilovně snažíme odstranit. Celou akcí 
provázeli slovem již osvědčení moderátoři 
a o hudbu bylo taktéž postaráno. Zkrátka, 
ideální čas pro všechny odvážlivce, kteří 
dorazili poměřit své síly s naší lávkou, aniž 
by se namočili. I o „suché“ soutěže byl 
zájem. 

Jak u dospělých, tak u dětí, pro které 
nechyběl skákací hrad, trampolína, netra-
diční dětská verze TFA a další. Děkujeme 
střeleckému spolku za zřízení vzduchov-
kové střelnice, která je pro všechny věkové 
kategorie příjemným zpestřením. Stejně tak 
děkujeme jednokolkářům za jejich vystou-
pení, nad kterým zůstává mnohdy rozum 
stát. Mají náš velký obdiv. Jen tak dál, kluci. 

Po zdařilém odpoledni nastoupila 
kapela, která až na menší technický zádr-
hel, zpestřila svým vystoupením celý 
zbytek večera. 

Mnohokrát děkujeme všem sponzorům, 
i Vám, za návštěvu a podporu. Ceníme si 
Vaší přízně a pevně doufáme, že se v příš-
tím roce sejdeme ve zdraví opět na „kou-
pališti“. 

Krásný zbytek léta všem, přeje za SDH 
Kunvald

Matouš Paďour.

Tradiční rybářské závody 
MO ČRS Kunvald 30. 7. 2022 opět 

pořádala po dvouleté odmlce 49. ročník 
Tradičních rybářských závodů v prostorách 
rybářského areálu.

Nesnesitelná vedra kupodivu na 
poslední chvíli vystřídal přechod studené 
fronty s vytrvalým deštěm, a tak ačko-
liv návštěvník možná radost neměl, pravý 
rybář se radoval. Ryby braly jako divé, 
valná část občerstvení se prodala, ceny 
soutěžícím i tombola byly na slušné úrovni, 
a tak musíme říci, že jsme spokojeni. 

O týden později 6. 8. 2022 jsme se opět 
sešli abychom udělali radost našim dětem 
uspořádáním Dětských rybářských závodů 
a příroda se opět postarala, aby vydatně 
sprchlo, takže se situace opakovala, ale 
myslím, že jsme se jim postarali o nevšední 
rybářský zážitek a bohatou odměnu za 
sportovní výkony.

Závěrem bych chtěl poděkovat všem 
sponzorům za hmotné dary, návštěvníkům 
a soutěžícím za účast a pořadatelům a dob-
rovolníkům, že byly ochotni věnovat svůj 
volný čas pro dobrou věc.

Za MO ČRS Kunvald Ing. Jiří Musil

Ač deštivo – pro rybáře skvělé, neboť ryby braly…



12

Poděkování
Dějepis není populární školní předmět. 

Suché memorování dávných událostí, jmen 
a dat nepatří k oblíbeným činnostem žáků 
základní školy. Proto je vítána každá příleži-
tost, jak z tohoto zajetého schématu vybo-
čit. V úterý 24. května navštívili žáci 9. třídy 
naší školy pana Jiřího Všetičku na střel-
nici sportovně střeleckého klubu v Kun-
valdu. Tématem návštěvy bylo 80. výročí 
atentátu na Reinharda Heydricha. Pan Vše-
tička zaujal svým napínavým vyprávěním 
naše jindy upovídané deváťáky, po krátké 
besedě dostali žáci možnost si „osahat“ 
řadu zbraní a dalších doplňků z výzbroje 
a výstroje nejen britské a německé armády. 
Žáky velmi zajímali detaily vlastního aten-
tátu, které znají jen zkresleně z filmových 
zpracování. Odborná literatura nemůže 
nahradit dojem, kdy odborník se skuteč-
ným britským samopalem Sten-gun Mk II 
ukazuje 6 možných verzí, proč rtm. Josef 
Gabčík tuto zbraň při vlastním atentátu 
nepoužil. Beseda se stočila i k současné 
armádě a použití zbraní. Někteří žáci proje-
vili touhu si vystřelit, ale pan Všetička, sám 

instruktor střelby AČR, jim trpělivě vysvět-
lil úskalí a hlavně nároky na zacházení se 
skutečnou zbraní. Mladí nadšenci pocho-
pili, že na skutečnou zbraň jim, kromě dal-
ších věcí, chybí zejména osobní sebekázeň. 
Chtěl bych poděkovat panu Jiřímu Všetič-
kovi za ochotu a poutavou „hodinu“ děje-
pisu našich moderních dějin. Naši žáci si 
odnesli poučný zážitek, na který budou 
ještě dlouho vzpomínat. Děkujeme.

Jan Patočka, 
Masarykova základní škola Klášterec nad Orlicí.    

 Žáci z klášterecké školy po přednášce s  
panem Všetičkou

Okénko farnosti

Ohlédnutí za letními prázdninami
Opět to uteklo a máme tu další školní 

rok. Pojďme se ještě v krátkosti ohlédnout 
za dny plnými sluníčka a volna. S dětmi 
jsme se rozloučili a odstartovali prázdniny 
děkovnou bohoslužbou za uplynulý školní 
rok, při které děti i rodiče děkovali za dosa-
žené znalosti, trpělivost pedagogů, nebo 
za kreativní vyžití ve školní družině a vol-
nočasových kroužcích. Nezapomněli jsme 
ani na poděkování personálu školní jídelny 
a na ty, kdo se starají o úklid a údržbu pro-
stor školy. 

V průběhu dalších letních dnů prožily 
některé děti z Kunvaldu farní tábor pořá-
daný farností Žamberk. Letos se konal 
v táborovém areálu ve Štěnkově u Třebe-
chovic pod Orebem. Během prázdnin nám 
byla oznámena změna administrátora naší 
farnosti a stanovena na konec srpna.

Poslední srpnovou neděli jsme se 
tedy s Mgr. Jaroslavem Kolbabou rozlou-
čili. O jeho nástupci a dalších změnách ve 
farnosti Vás budeme informovat v dalším 
čísle Poledníku.

Marta Gregušová
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Mše sv. za nový školní rok a poutní mše sv. v kapli na dolním Kunvaldě

Výzva pro děti a mládež -  loňskou malířskou soutěž letos doplníme 
vědomostmi

Bohoslužbou nejen končíme, ale i začí-
náme každý školní rok. Termín letošní 
zahajovací mše sv. pro děti a žehnání škol-
ních pomůcek v tuto chvíli ještě neznáme. 
Odvíjí se to od příchodu nového adminis-
trátora do naší farnosti. Termín bude vyvě-
šen na nástěnce u kostela. 

Stejně tak zatím nemáme žádné infor-
mace o poutní mši sv. v kapli na dolním 
Kunvaldě. Bude to jistě předmětem prv-
ního jednání, jelikož poutní den připadá na 
8. září.

Marta Gregušová

Vloni na podzim, kolem termínu pouti 
v kapličce na dolním Kunvaldě, byla vyhlá-
šena malířská soutěž. K mé radosti o ni 
projevilo zájem dost dětí a od vánočního 
období až do dnešních dnů putují díla dětí 
po různých výstavkách. Momentálně se 
nachází v kunvaldské knihovně a budou 
se přesouvat do Ústí nad Orlicí, kde budou 
vystavena spolu s dalšími díly dětí z okol-
ních Misijních klubek.  o své malířské zdat-
nosti nás tedy děti už přesvědčily, a tak 
mne napadlo, dát tomu ještě další rozměr.

Letošní podzim se tedy ponese ve zna-
mení vědomostí. Zvídavé hlavičky dětí 
budou jistě rády pátrat po odpovědích na 

otázky týkající se historie i současnosti této 
chlouby dolního Kunvaldu. Už od 8. září, 
kdy se slaví svátek Narození Panny Marie, 
bude na mříži, nebo dveřích kaple, vyvěšen 
seznam otázek. Na jejich vypracování bude 
dostatek času, až do adventní doby. Kaž-
dopádně ale procházku ke kapličce neod-
kládejte. Otázek se nikdo nemusí bát, i když 
s některými budou muset pomoci rodiče. 
Zažijete tak spoustu legrace a rozšíříte si 
obzory. Informace o zakončení vědomost-
ního bádání se dozvíte v dalším vydání 
Poledníku.

Marta Gregušová

Rozhovory Poledníku

Vážení občané Kunvaldu,
je zvykem v KP uveřejňovat víceměně 

pravidelně Rozhovory s různými osob-
nostmi nebo pozoruhodnými lidmi z Kun-
valdu. Tentokrát jsme požádali kandidát-
ská uskupení v Kunvaldu o odpovědi na 
několik otázek. Otázky byly pro všechny 
stejné, odpovědi byly pro všechny ome-
zeny počtem znaků 1500 s maximální tole-
rancí + 10 %. 

Nyní Vám odpovědi předkládáme tak, 
jak nám byly doručeny. Pokud byly odpo-

vědi delší, než je výše uvedeno, jsou pou-
žity …, a závěrečná část nad uvedený maxi-
mální počet znaků byla odstraněna.

Pod jednotlivými uskupeními jsou uve-
dena jména jejich mluvčích, čí zástupců, 
která byla v doručené odpovědi uvedena.  
Otázky byly odeslány e-mailem ve stejnou 
dobu a stejný čas - nám známým - jednot-
livým zástupcům kandidátských uskupení. 

Jana Trejtnarová, Roman Vagner, Marta Gregušová
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1) Můžete představit ve stručnosti veřej-
nosti své kandidáty?

Kandidáti našeho sdružení jdou napříč 
spektrem jak věkovým, tak i profesním, což 
nám jako celku umožňuje orientovat se v růz-
norodé problematice. Jsou mezi námi lidé se 
zkušenostmi ze státní správy i samosprávy, 
ze stavebnictví, zdravotnictví, lidé se zkuše-
nostmi s jednáním se státními orgány, zahra-
ničními partnery i  lidé z dělnických profesí. 
Nezanedbatelná část našich členů se dlouho-
době angažuje v činnosti kunvaldských spol-
ků, takže mohou být veřejnosti známí z akcí 
pořádaných Sokolem, rybářským spolkem, 
Sborem dobrovolných hasičů i AFK Kunvald.

2) Vaše hlavní splnitelné cíle ve pro-
spěch občanů Kunvaldu pro volební období 
2022 – 2026?

Ke své případné činnosti v zastupitelstvu 
městyse Kunvaldu chceme přistupovat zod-
povědně a naprosto seriózně, a proto se vy-
varujeme nereálných slibů. Prioritou pro ná-
sledující volební období pro nás bude kom-
pletní dotažení rekonstrukce budovy býva-
lého penzionu u  Lípy, včetně smysluplného 
využití všech jejích prostor. Dále se při prá-
ci v novém zastupitelstvu chceme znovu řád-
ně zabývat rekonstrukcí a  využitím budovy 
Kampeličky (v  rámci těchto projektů může 
být řešena i otázka možného dalšího obec-
ního nájemního bydlení), zajištěním zasíťová-
ní stavebních pozemků, opravami současné-
ho majetku a infrastruktury městyse a v ne-
poslední řadě běžným provozem ku prospě-
chu všech obyvatel Kunvaldu v závislosti na 
jejich potřebách a  na možnostech městyse 
vzhledem k makroekonomickým jevům, kte-
ré nemůžeme ovlivnit (energetická, hospo-
dářská a  politická krize v  zemi i  v  Evropě). 
Samozřejmě chceme maximálně využí-
vat dotační tituly, abychom šetřili náklady 
na realizované akce. V oblasti bydlení bude 
potřeba nejdříve dotáhnout již běžící pro-
jekt stavebních parcel na pozemcích poblíž 
Štumpfových, včetně jejich zasíťování. Každý 

občan má možnost nahlédnout do katast-
ru nemovitostí a  zjistit, že minimálně 90  % 
obecních pozemků jsou parcely pod obec-
ními cestami, lesní pozemky nebo stráně 
kolem Horského a Lesního potoka a ostatní 
jsou pod stávajícími stavbami, hřbitov, spor-
toviště, střed obce… Městys tedy nevlastní 
téměř žádné využitelné pozemky, ale to malé 
procento, které má k dispozici, by se dalo jis-
tě zrevitalizovat, zkrášlit a udělat uživatelsky 
přívětivějším i na základě podnětů od obyva-
tel, na které se těšíme a budeme jim jistě na-
slouchat.

3) Sdělte veřejnosti Vaše názory na ná-
sledující oblasti života v Kunvaldu:

a) Váš názor na zachování úplné (de-
vítileté) základní školy a  mateřské školy 
v Kunvaldu?

Základní devítiletou školu bychom sa-
mozřejmě v  Kunvaldu velmi rádi zachova-
li ve stávajícím rozsahu, jelikož si plně uvě-
domujeme, že je to jeden ze základních pilí-
řů starosti o mladé rodiny a tím i o potenci-
ální budoucí rozvoj našeho městyse. Jedná 
se ovšem o velmi složitou problematiku, je-
jíž řešení je a bude závislé na celé řadě fakto-
rů, mimo jiné na demografickém vývoji, přání 
občanů i širokém konsensu v budoucím za-
stupitelstvu.

b) Váš názor na služby v  městysi 
Kunvaldu (např. potravinová obslužnost, 
odpadové hospodářství, údržba komuni-
kací včetně zimní a další dle Vašeho ná-
zoru podstatné služby pro občany)?

Potravinová obslužnost je v  Kunvaldu 
na solidní úrovni, jelikož díky práci sou-
časného i předchozího zastupitelstva bylo 
s  podnikem Konzum dosaženo, dle naše-
ho názoru, maximum možného při dohodě 
o zachování prodejny na Dolním Kunvaldu. 
Odpadové hospodářství je v  současnosti 
vyřešeno na dobré úrovni, což ovšem ne-
znamená, že by se nedalo zlepšit lepší se-
parací odpadů, která by vedla k menšímu 

Název kandidátského uskupení: Sdružení nezávislých kandidátů „Kunvald pro všechny“
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počtu svozů a  tím i  úspoře nákladů, což 
je ovšem závislé především na spolupráci 
a snaze všech občanů Kunvaldu. Dále by-
chom se v  budoucnu chtěli pokusit např. 
o  vybudování sběrného dvora. Běžnou 
letní i  zimní údržbu komunikací máme 
v Kunvaldu již z minulosti zajištěnou a co 
se týká jejich oprav a rekonstrukcí, máme 
jistě dostatek nápadů na nové postupy 
v tomto směru, vedoucí, jak věříme, k větší 

rentabilitě i spokojenosti občanů.
c) Váš názor na možnosti a  zdroje by-

tové, popř. nájemní výstavby v  městysi 
Kunvald, dále na způsob využití „volných“ či 
„prázdných“ pozemků v městysi Kunvald ve 
vlastnictví městyse Kunvald (ostatní plochy, 
TTP…), nevhodných pro výstavbu?

Viz odpověď v bodě 2.  
Jiří Stuchlík

Název kandidátského uskupení: PRO KUNVALD

1) Můžete představit ve stručnosti veřej-
nosti své kandidáty?

Přijali jsme výzvu Kunvaldského poled-
níku a snažili jsme se co nejupřímněji od-
povědět na položené otázky. Považujeme 
se za mladé kandidáty, kteří určitě chtějí 
něco změnit, ale také si váží toho, co fun-
guje a co je osvědčené. Pokud máme před-
stavit naše kandidáty, tak si myslíme, že 
většinu znáte, poněvadž to jsou kunvald-
ští rodáci. V  čele kandidátky stojí Matouš 
Paďour DiS. , Ing. Petr Vymetálek, Daniela 
Bolečková (pochází z Klášterce n. Orlicí, ro-
zená Křivohlávková, 15 let žije v Kunvaldě), 
Karel Weigl (přistěhoval se s rodiči a poté 
si v městysi  postavil dům), Lucie Fajglová 
(rozená Frimlová), Ing.  Jan Pokálený, 
Bc. Lukáš Kalous, Tadeáš Bém (ač pochá-
zí z Prahy, odmala jezdil do městyse za ba-
bičkou a  dědou Zemanovými, poté se při-
stěhoval s  rodiči a  chodil do ZŠ Kunvald), 
Ludmila Kulhavá (rozená Zářecká), 
Gabriela Gyénová a Bohuslav Veverka. Ač 
se považujeme za novou kandidátku, proti 
nikomu nebojujeme, doufáme, že nové za-
stupitelstvo přinese nové nápady, a  jak se 
říká novou krev. Vážíme si práce, kterou od-
vedli zastupitelé v předešlých letech, chce-
me zachovat Kunvald jako místo, kam se 
budou všichni rádi vracet, ale ještě raději 
zde zůstávat.  Naše nápady jsou reálné, vy-
cházíme z potřeb městyse a  jeho občanů. 
Budeme se snažit dotáhnout projekty do fi-
nále, nebo je připravit k realizaci pro další 

volební období. Rádi bychom tím podpořili 
i projekty, jejichž realizaci nelze stihnout za 
jedno volební období. 

2) Vaše hlavní splnitelné cíle ve pro-
spěch občanů Kunvaldu pro volební obdo-
bí 2022 – 2026?

Za jeden z  hlavních cílů považujeme 
zahájení provozu vývařovny v  Penzionu 
a zamyšlení se nad využitím zbytku budo-
vy. Rádi bychom ji využili třeba jako místo 
pro setkávání občanů, klubovnu pro spolky, 
anebo můžeme prostor nabídnout Animu 
Žamberk – mohou místo využít pro své 
kroužky. Rádi bychom místo ve třetím pat-
ře zachovali jako nouzové bydlení. Dále je 
potřeba dokončit vodovod na Bubnově, za-
síťování a následný prodej stavebních par-
cel za Štumpfovými. Ač je Kampelička ože-
havým tématem, určitě se mu nechceme 
vyhnout, trápí nás její vzhled a  nevyuži-
tí, snad se nám podaří najít řešení ku pro-
spěchu městyse a  budovy, která si to za-
slouží. Postupné dokončení výměny sta-
rého osvětlení za nové. Nedílnou součástí 
městyse je doprava, zaměřili bychom se na 
její bezpečnost a  na dodržování rychlosti. 
Hledání nových možností rodinného a  by-
tového bydlení. Dovybavení zásahové jed-
notky hasičů. Podpora spolků a zachování 
tradičních akcí, pořádat nové akce zamě-
řené na kulturu, sport, práce s dětmi, pro-
gram pro seniory a  propagace městyse. 
Spolupráce s místními organizacemi a pod-
nikateli (Sokol, hasiči, včelaři, zahrádkáři, 
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Kunvaldská a.s., podnikatelé, farnost, ško-
la atd.). Nesmíme zapomenout na spoluprá-
ci s MAS Orlicko, DSO Orlicko a DSO Rozvoj 
regionu pod Zemskou branou, kde jsme čle-
ny, navázat spolupráci s okolními obcemi.  
Podpora stávajících či začínajících podni-
katelů, řemeslníků. Podpora pro mladé ro-
diny – půjčky na rekonstrukci stávajících 
nemovitostí. Zachování stávajícího svo-
zu odpadu s  hledáním místa pro umístění 
sběrného dvora. 

3) Sdělte veřejnosti Vaše názory na ná-
sledující oblasti života v Kunvaldu:

a) Váš názor na zachování úplné (de-
vítileté) základní školy a  mateřské školy 
v Kunvaldu?

Je pro nás důležité zachování devítile-
té základní a  mateřské školy v  Kunvaldě, 
neboť to považujeme za základ rozvoje bu-
doucnosti městyse. S  tím také souvisí za-
chování funkčnosti a vzhledu budovy.

b) Váš názor na služby v  městysi 
Kunvaldu (např. potravinová obslužnost, od-
padové hospodářství, údržba komunikací 
včetně zimní a další dle Vašeho názoru pod-
statné služby pro občany)?

Zachování obou prodejen včetně služby 
Pošta partners, další spolupráce s místními 
firmami, nejen při zimní údržbě silnic. Jak 
jsme již psali, zachování stávajícího svozu 

odpadů, zajistit dobré autobusové spoje-
ní, zachování lékařské ordinace. Nabídnout 
seniorům rozvoz obědů, popřípadě pomoci 
s  nákupy a  s cestou k  lékaři. Chceme po-
kračovat v pořádání výstav, koncertů, vítání 
občánků a v pořádání podzimních setkává-
ní s důchodci. Rádi bychom podpořili žáky 
a jejich pedagogy i na mimoškolních zájmo-
vých kroužcích při jejich přípravě a vlastní 
reprezentaci. Podpora sportovců, ať už jed-
notlivců či družstev.

c) Váš názor na možnosti a  zdroje by-
tové, popř. nájemní výstavby v  městysi 
Kunvald, dále na způsob využití „volných“ či 
„prázdných“ pozemků v městysi Kunvald ve 
vlastnictví městyse Kunvald (ostatní plochy, 
TTP…), nevhodných pro výstavbu?

Budeme se snažit najít vhodné místo 
a využít veškerých možností, abychom mohli 
zahájit přípravu ať už na rodinnou či bytovou 
výstavbu. Padl zde nápad na prosklenou ha-
sičárnu – s koňskou stříkačkou, což považu-
jeme za skvělý nápad na rekonstrukci budo-
vy, určitě s možností využití dotací. Dále by-
chom využili prostor mezi bytovkami na rea-
lizaci volejbalového hřiště, místa pro setká-
vání, workoutové hřiště či vyvýšené záhony. 
Tím prosíme vlastníky a nájemníky bytových 
jednotek, aby se vyjádřili, protože chceme, 
aby výsledek splnil i jejich potřeby.

Název kandidátského uskupení: Společně za rozvoj Kunvaldu

1) Můžete představit ve stručnosti veřej-
nosti své kandidáty?

Ano. Naše kandidátka je vyvážená, na-
plněna odborníky i praktiky. Jsme připrave-
ni s chutí nastartovat rozvoj Kunvaldu a plnit 
náš volební program, který si můžete detail-
ně prohlédnout na našich webových strán-
kách www.mestyskunvald.cz. Uvítáme mož-
nost sednout si společně ke kulatému sto-
lu se všemi, kteří se chtějí aktivně podílet na 
chodu obce, i s těmi, kteří třeba zcela nesdí-
lí naše názory. Věříme, že spolu dokážeme 
efektivně hovořit i  spolupracovat. Náš tým 

na sobě pracuje už dlouhou dobu, má za se-
bou množství praktických zkušeností i škole-
ní nejen s odborníky, ale i se starosty a před-
staviteli okolních obcí – například právní mi-
nimum a veřejné zakázky, participativní roz-
počty, vize a  strategie obce a  hospodaře-
ní s  obecním majetkem. Našimi kandidáty 
jsou (dle abecedního řazení) Anna Dlabková, 
Ing. Pavel Friml, Mgr. Vanda Hlaváčková, 
František Hrabáček, Mgr. Monika Jindrová, 
Markéta Kaczynská, David Krejsa, Zdeněk 
Pecháček, Ing. Roman Rusz, MUDr. Jana 
Šilarová a Ing. Adam Vaško.

Daniela Bolečková
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Více informací o každém kandidátovi na-
leznete na našich stránkách, sociálních sítích 
a ve volebním spotu.

www.mestyskunvald.cz 
www.facebook.com/mestyskunvald 
www.instagram.com/mestyskunvald
2)  Vaše hlavní splnitelné cíle ve pro-

spěch občanů Kunvaldu pro volební obdo-
bí 2022 – 2026?

Jedna z prvních věcí, kterou chceme re-
alizovat, je zlepšení komunikace obecního 
úřadu směrem k občanům tak, abychom byli 
v  Kunvaldě všichni řádnou a  srozumitelnou 
formou informováni o dění v obci.

Mnoho dalších cílů i podrobnější jednot-
livé body volebního programu jsou uvedeny 
na našich webových stránkách a sociálních 
sítích. Mladší generace tímto velmi prosíme 
o  zprostředkování předání těchto informací 
svým prarodičům a straším příbuzným a zná-
mým, kteří nemají možnost této webové for-
my. Případně pošlete smsku nebo zavolejte 
na níže uvedené telefonní číslo a my se s vámi 
rádi sejdeme a prodiskutujeme naše cíle.

www.mestyskunvald.cz 
www.facebook.com/mestyskunvald 
www.instagram.com/mestyskunvald
3) Sdělte veřejnosti Vaše názory na ná-

sledující oblasti života v Kunvaldu:

a) Váš názor na zachování úplné (de-
vítileté) základní školy a  mateřské školy 
v Kunvaldu?

Velmi nám záleží na tom, aby naše kun-
valdská škola mohla i  nadále sloužit všem 
dětem až do patnácti let, tedy včetně druhého 
stupně. Další informace o tom, jak toho chce-
me docílit, a konkrétní kroky si můžete pře-
číst na našich webových stránkách. 

www.mestyskunvald.cz
b) Váš názor na služby v  městysi 

Kunvaldu (např. potravinová obslužnost, 
odpadové hospodářství, údržba komunika-
cí včetně zimní a  další dle Vašeho názoru 

podstatné služby pro občany)?

Jsme vážně přesvědčeni, že obecně je 
velkým úkolem služby v našem městysi více 
rozvíjet a zlepšovat a usnadnit tak kunvald-
ským spoluobčanům každodenní běžné po-
třeby, např. zapojit místní zaměstnavatele 
a podnikatele. v tomto ohledu se již snažíme 
spolupracovat s občany prostřednictvím ne-
formálních setkání „Společně na pivo“ a vy-
slechnout názory a potřeby všech. 

Vážení spoluobčané, pokud máte jakéko-
liv nápady, návrhy a podněty, nebojte se nám 
ozvat na email spolecne@mestyskunvald.cz 
nebo na naše facebookové stránky či na in-
stragram nebo smskou. Vaše názory jsou 
pro nás cenné, důležité a  důvěrné. Tvořme 
Kunvald společně!

c) Váš názor na možnosti a  zdroje by-
tové, popř. nájemní výstavby v  městysi 
Kunvald, dále na způsob využití „volných“ či 
„prázdných“ pozemků v městysi Kunvald ve 
vlastnictví městyse Kunvald (ostatní plochy, 
TTP…), nevhodných pro výstavbu?  

Za posledních deset let klesl počet oby-
vatel městyse Kunvald o více než 100 obyva-
tel, což znamená významný úbytek finanč-
ních prostředků pro městys Kunvald ze stát-
ního rozpočtu. Tuto tendenci považujeme za 
potřebné obrátit.  

Budeme se snažit o to, aby Kunvald byl na-
dále klidnou obcí a chceme podpořit rozum-
nou výstavbu v duchu vesnického bydlení.

Náš názor na tento trend a detailní analý-
zu zveřejníme brzy na našich stránkách a so-
ciálních sítích – prosíme, sledujte nás! 

Tým kandidátů: Společně za rozvoj 
Kunvaldu

spolecne@mestyskunvald.cz
+420603162174
www.mestyskunvald.cz
www.facebook.com/mestyskunvald 
www.instagram.com/mestyskunvald

Ing. Roman Rusz
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1) Můžete představit ve stručnosti veřej-
nosti své kandidáty?

*Jaroslav Flekr pracuje ve farnosti, 
v KDU-ČSL, v Sokole.

*Ladislav Křičenský je aktivní u  hasi-
čů, u fotbalistů, i Sokolů. Člen mysliveckého 
spolku, vede kroužek budoucích myslivců.

*Eva Müllerová se angažovala v SRPDŠ.
*Mgr. Roman Hodek je aktivní v Sokole.
*Bronislava Paďourová pomáhá na při ak-

cích obecního úřadu.
*Michal Tobeš je členem  mysliveckého 

spolku a sportovního střeleckého klubu.
*Ing. Pavel Krejsa bývalý člen myslivec-

kého spolku, je aktivní v Sokole.
*Oldřich Trejtnar referent nákupu.
*Jaroslava Tomanová je bývalá zastupi-

telka, aktivní v KDU-ČSL a v Sokole.
*Michal Fogl pomáhá v Sokole.
*Ladislav Taiber stále platný v orchestru 

ZUŠ Žamberk.
2) Vaše hlavní splnitelné cíle ve pro-

spěch občanů Kunvaldu pro volební obdo-
bí 2022 – 2026?

Dokončení rekonstrukce Penzionu 
u  lípy pro školní stravování a potřeby obča-
nů s úpravou vyššího podlaží na obecní byty 
s možným využitím dotací. Navrhujeme pře-
hodnocení projektu Kampeličky jako sídla 

obecního úřadu a obecních bytů opět s mož-
ným využitím dotací.

3) Sdělte veřejnosti Vaše názory na ná-
sledující oblasti života v Kunvaldu:

a) Váš názor na zachování úplné (de-
vítileté) základní školy a  mateřské školy 
v Kunvaldu?

Zachování úplné základní školy a mateř-
ské školy, obou prodejen Konzumu, systému 
zimní údržby komunikací.

b) Váš názor na služby v  městysi 
Kunvaldu (např. potravinová obslužnost, 
odpadové hospodářství, údržba komuni-
kací včetně zimní a další dle Vašeho ná-
zoru podstatné služby pro občany)?

Třídění odpadu: zavést kontejnery na te-
trapaky, zřídit sběrný dvůr. Zvýšit kvalitu 
oprav místních komunikací.

c) Váš názor na možnosti a  zdroje by-
tové, popř. nájemní výstavby v  městysi 
Kunvald, dále na způsob využití „volných“ či 
„prázdných“ pozemků v městysi Kunvald ve 
vlastnictví městyse Kunvald (ostatní plochy, 
TTP…), nevhodných pro výstavbu?

Dokončení přípravy stavebních parcel pro 
individuální výstavbu. Vytipovat další pozem-
ky vhodné pro individuální stavební činnost.

Pozn. redakce: odpovědi jednolitých kandidátských uskupení a politické strany jsou 
uvedeny v pořadí, v jakém byly doručeny na pracovní e-mailovou adresu pana R. Vagnera, 
žádná z odpovědí nebyla z důvodu přesahu rozsahu zkrácena.

Je pro současnou dobu typické, že 
demokracie je vykládána všelijak, jak se 
komu zrovna hodí. Za demokracii jsou 
vydávány její formální náležitosti, které 
ovšem takto osamoceně ztrácí svůj smysl. 
Řeč je pak spíše o demokratuře, což je 
spojení neslučitelných pojmů demokracie 
a diktatura. Hlavním cílem demokratury je, 

aby politická elita zůstala u moci co nejdéle 
a současně přesvědčila vlastní obyvatele, 
že politický proces, alespoň z části, odráží 
vůli občanů. Proto nás svého času varoval 
před demokraturou Karel Kryl. On už ten-
krát věděl.…

Demokracii můžeme vnímat tak, že spo-
juje dvě základní části. Tou první je systém 

Demokracie versus demokratura

Jaroslav Flekr

Název kandidátského uskupení: KDU - ČSL politická strana
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pravidel, která zajišťují její fungování. Patří 
mezi ně volby (svobodné volby svobod-
ných občanů), hlasování, rozdělení moci, 
respektování všeobecně přijatých pravidel 
kýmkoli, svobodná výměna názorů, svo-
bodná média a opoziční kontrola. Demo-
kracie může fungovat jedině ve chvíli, kdy 
je opozice.

Opozice dělá demokracii, nikoliv vláda 
jedné strany nebo politického hnutí. Každá 
společnost, tj. i ta obecní, která se bojí opo-
zičních názorů, začíná být totalitní a nená-
vistná k pravdě druhých. Jakmile se vlád-
noucí vrstva zaváže k principu umlčení 
hlasu opozice, má před sebou pouze jednu 
cestu a tou je cesta stále represivnějších 
opatření, dokud se nestane zdrojem teroru 
pro všechny občany, kde budou všichni žít 
ve strachu.

Tou druhou je pak jakýsi „duch demo-
kracie - demokratura“. V demokratuře 
nelze například popírat holokaust, propa-
govat nacismus nebo komunismus, zato 
lze svobodně lhát, šířit dezinformace, igno-
rovat opozici, přehlížet urážky a deho-
nestaci občanů a podobně. Ruku v ruce 
s demokraturou jde její sestra demago-
gie. Demagog je člověk, který hlásá věci 
o nichž ví, že nejsou pravda. Místo věc-
ného zdůvodňování působí hlavně na před-
sudky a emoce posluchačů, k čemuž slouží 
polopravdy a překroucené argumenty. 
Vyhrožuje nebo přímo porušuje zave-
dená pravidla chování, instituce a dokonce 
i zákon.

Další důležitou složkou, která v demo-
kratuře chybí je etika a alespoň základní 
morální kredit. Toto se obtížně popisuje, 
proto zvolím konkrétní příklad. Jsou věci, 
které se v demokracii zkrátka nedělají, 
i když jsou formálně dovoleny. Zvláště, 
jsou li spojeny s (pouze dočasně) propůj-
čenou mocí.

Například se nepůjčuje služební auto-
mobil bez placení manželovi k soukro-
mým účelům, nebo kontrolní výbor se dává 
vždy opozici – v demokracii kontrolovaný 
nemůže kontrolovat sám sebe. Tento prin-
cip je však často popírán, leckdy i v malých 
obcích. Veškeré následné vysvětlování elit 
či vedoucích představitelů je pak k ničemu 
a je zaslouženě pro smích. S určitým úpad-
kem politických hodnot u nás se ale do 
politiky bohužel dostávají především ti, 
kteří tyto pokleslé morální hodnoty prosa-
zují. Důsledkem je, že občané žijí ve společ-
nosti ovlivněné neobjektivními obrazy sku-
tečnosti. Útlak nevhodných názorů je dobře 
skrytý, volná debata zaškrcená, cenzuro-
vaná nebo alespoň překroucená. Velmi hla-
sitě je však nutno dodat upozornění, že spo-
lečným rysem demokratury je skutečnost, 
že většina lidí se nedomnívá, že by v ní žila 
a byla demokraturou trvale ovlivňována!

Politika je totiž umění možného (art 
possible), jak kdysi řekl sir John Butler. 
Rozumná politika se o tento vzácný dar 
musí vždy opírat. Ale to, co je možné, nezá-
visí na tom, co chci já, ale co je užitečné pro 
lidi, pro spoluobčany, pro příjemné žití! Je 
jen na nás, zda chceme mít ve vedení obce 
osobnosti, které nejsou schopny ustát míru 
kritiky a bojují proti ní nástroji totalitních 
režimů?  Nebo si zvolíme zástupce, kteří 
budou vadné informace vyvracet informa-
cemi správnými a nebudou se bát kon-
struktivní diskuze s oponenty?

Rádi bychom měli naše nové zastu-
pitele, kteří dokáží přijmouti jiný názor 
a budou respektovat právo každého z nás, 
své názory svobodně vyjádřit!

Tak na to mysleme i v nadcházejí-
cích podzimních volbách.

Jiří Všetička
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Zelený sloupek

Strom roku - Bratrská lípa – 
hlasování jde do finále – končí 
11. září 2022!

Na webu: www.stromroku.cz jsou do 
11. září 2022 zveřejněny profily jednotli-
vých stromů – finalistů. u každého profilu 
stromu naleznete tlačítko „hlasovat“ – pro 
výběr stromu kliknete na toto tlačítko. 

Můžete si vybrat ze dvou způsobů hla-
sování:

• DMS (dárcovská SMS) – číslo 87 777 
– zpráva pro naši lípu ve tvaru: DMS 
STROM4 

• Online – vyberete částku a kliknete 
na tlačítko „hlasovat“, budete přesměro-
váno na platební bránu a tam hlasování 
dokončíte.

Hlasování je zpoplatněno a výtěžek 
bude použit na výsadu stromů nebo na péči 

o stromy – cena jedné DMS je 30 Kč, při online 
hlasování je minimální částka rovněž 30 Kč. 

Hlasování o Strom roku
17. 8. jsem opětovně hlasoval do sou-

těže „Strom roku“ pro naši Bratrskou lípu. 
Bohužel jsem velice zklamaný z toho, že 
dosud pro ni bylo odevzdáno pouhých 146 
hlasů. Kunvald má 960 obyvatel, to zna-
mená, že hlasovalo zhruba 15% obyvatel 
a někteří určitě víckrát, takže je to procento 
ještě nižší. 

Občané Kunvaldu buďte trochu patri-
oti a hlasujte pro naši krásnou lípu!!! 
Bylo by krásné, kdyby hlasovalo 60-70 % 
z nás, aby bylo vidět, jak si tohoto histo-
rického stromu vážíme, sice nevyhrajeme, 
ale podpoříme tím NÁŠ STROM-NAŠI BRA-
TRSKOU LÍPU. 

Hlasujte nejlépe dárcovskou SMS 
v hodnotě 30 Kč na telefonní číslo 87 777 

Zdravím všechny občany a čtenáře Poledníku.

Protože se blíží konec jednoho voleb-
ního období a začátek nového, chtěla 
bych poděkovat všem, kdo mi umožnili 
být v kunvaldském zastupitelstvu. Díky 
tomu jsem měla možnost poznat a praco-
vat se spoustou dobrých lidí, kterých si 
velice vážím, a to především s paní Janou 
Trejtnarovou a panem Josefem Paďou-
rem a je mi skutečně líto všeho, čemu 
jsou v poslední době vystaveni, ze strany 
některých občanů. Za těch pár let, co jsem 
v zastupitelstvu Kunvaldu, jsem si uvědo-
mila dvě veliké přednosti zastupitelů. A to 
chuť k práci a snahu lidi spojovat a ne roz-
dělovat. 

Dnes s blížícími se volbami je Kunvald 
rozdělen. Soused přestal zdravit souseda. 
Proč? No asi proto, že volí jiné lidi. Stalo 
se mi, že museli kunvaldští občané odejít 
z prodejny Konzumu, protože jsem tam 
přišla. Bylo to slyšet, proto to vím. Myslím, 
že jsem neudělala nic tak špatného a hroz-
ného, abych vzbuzovala takové chování, 
a přece to tak je. Na dnešním stavu Kun-
valdu je vidět jak moc a zbytečně je roz-
dělen, když má někdo dar rozdělovat a ne 
spojovat. A proto přeji Kunvaldu hodně 
dobrých lidí, co umí vzít za práci, pomůžou 
druhým, a hlavně dávají lidi dohromady.

Díky za ně. 

Petra Zářecká
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Sport

Letošní závod, který se konal 23. 7. byl 
v pořadí již 21. Za těch 20 let se několikrát 
měnila trať, i letos jsme museli z důvodu 
stavebních prací v Klášterci nad Orlicí, 
drobně upravit cyklistickou část závodu. 
Trať tentokrát v Klášterci uhýbal před kos-
telem do „lomu“ a vedla kolem Vejdovy lípy. 

Ráno přivítalo závodníky a pořadatele 
příjemné počasí, které vydrželo téměř po 
celý závod, na konci závody trochu zapr-
šelo, ale to jen osvěžilo vzduch. Voda měla 
příjemných 23 stupňů. Po registraci se 
zastavil počet závodníků na 66 jednotliv-
cích a jedné štafetě. Bohužel je to méně než 
obyčejně, ale podobný pokles počtů závod-
níků se projevil na všech závodech, kterých 
jsem se zúčastnil, chybí především závod-
níci pod 30 let.

Ale nyní již k závodu. Jako vždy jsme 
startovali ve dvou vlnách podle kategorií, 
aby se nám závodníci v koupališti neumlá-
tili :-) V obou vlnách si první závodníci udě-
lali značný náskok. Ovšem Milan Záleský 
svůj náskok v kategorii můžu do 40 let na 
kole ještě navýšil a závěrečný běh si užil, 
když přiběhl s náskokem téměř 3,5 minuty 
v čase 1:07:22 před bývalým reprezentan-
tem v biatlonu Lukášem Kristejnem. Ten 
nadělil dalších 50 vteřin polskému závod-
níkovi Marcinu Jaz.

V kategorii mužů do 50 let vylézal 
první z vody Miloš Polák, ten však minutu 
náskoku prohospodařil na kole, kde ho 
dojel Antonín Hurych, a společně šli do 
závěrečného běhu. Tam Hurych domino-
val a přiběhl minutu před Polákem v čase 

SMS ve tvaru DMS STROM4 30 nebo na 
stránkách www.stromroku.cz/hlasovani. 
Hlasování probíhá do 11. září.

Eda Štumpf

Kunvaldský železný muž

Vážení přátelé,
ZO Českého zahrádkářského svazu 

v Kunvaldu byla založena v roce 1962. 
Letos tedy slaví 60té výročí. Jako každých 
5 let v roce jubilea, tak i letos chystáme 
uskutečnit VÝSTAVU OVOCE, ZELENINY 
a KVĚTIN. Výstava proběhne ve dnech 
17., 18., 19. září 2022 v sále sokolovny 
v Kunvaldu. 

Zahájení výstavy v sobotu 17. 9. 
v 10.00 hod.

Po dobu výstavy bude otevřeno: sobota 
a neděle od 10.00 do 18.00 hod., pondělí 
od 9.00 do 13.00 hod.

Po celý průběh výstavy je zajištěno 
občerstvení, prodej okrasných dřevin 
a výpěstků našich zahrádkářů.

Všechny vás tímto zveme a zároveň 
prosíme, abyste výpěstky, které jste zdárně 
vypěstovali nenechávali pro sebe, ale při-
neste je v pátek 16. 9. do sokolovny, nechť 
se mohou potěšit též návštěvníci výstavy.

Zajištění případného odvozu exponátů 
nahlaste M. Kalouskové, tel. 604 149 208.

Těšíme se na Vaši návštěvu!

Výbor ZO
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Náš tým reprezentuje české barvy 
ve složení P. Fořtová, M. Mihulka, Karel 
Hübner a M. Beneš se ctí 4x zlato, 2x stří-
bro a 5x umístění v desítce!!! Nejúspěšnější 
byla naše P. Fořtová která získal 3x zlato 
v kritériu, štafeta, dlouhý závod 1x stříbro 
ve sprintu. Dále K. Hübner 1x zlato v krité-
riu a 1x stříbro v dlouhém závodě. Martin 
Mihulka dvakrát a M. Beneš třikrát, se 
neztratili a skončili v první desítce.

Všem závodníkům a členům české 
výpravy gratulujeme k výkonům.

Za koloběžkový tým TJ Sokol Kunvald M. Mihulka

Mistrovství světa 15. 7. - 17. 7. v Estonsku!

1:13:42, 2,5 minuty na ně ztratil místní Eda 
Štumpf.

Kategorie mužů nad 50 let měla již po 
plavání svého lídra v podobě Tomáše Str-
nada ze Žamberka, ten přiběhl přes svůj 
pomalejší běh před Petrem Hanušem 
a Janem Scheuerem, tito tři se vešli do 
jedné minuty.

Mezi mladšími ženami vedla již po pla-
vání Petra Krčmářová Petra (1:26:47), která 
své vedení udržela až do cíle, za ní s odstu-
pem 1,5 minuty doběhla Alžběta Kristejn 
a třetí byla Tomášová Barbora Tomášová. 
Mezi ženami nad 35 let zvítězila Jaroslava 
Hurychová (1:29:05), která vedla po pla-
vání, na kole však byla dostižena Lenkou 
Flídrovou, která však ztratila v závěrečném 

běhu a skončila o 19 sekund druhá, třetí 
skončila polská závodnice Johana Jaz.

Štafety měly jen jeden závodní tým 
– Sokol Kunvald ve složení Martina Kře-
nová, Pavel Krejsa a Anežka Flekrová, kteří 
dokončili v čase 1:32:44.

Mezi závodníky se kromě Edy Štumpfa 
a členů štafety zúčastnili také další kun-
valáci a to: Adam Vaško (1:17:26), Petr 
Vymetálek (1:40:36) a svůj první triatlon 
absolvoval Martin Nutz ml. (1:54:41).

Závod se dle hodnocení závodníků 
opět povedl a za to patří zejména dík všem 
pořadatelům, kteří pomáhali s organizací 
závodu.

Za tým Sokola Kunvald Eda Štumpf

V sobotu a neděli 25. – 26. června 2022 
proběhlo v Plzni dvoudenní Mistrovství 
České republiky v koloběhu, již 23. ročník 
legendární Zlaté koloběžky Plzně a druhé 
kolo Rollo ligy. Všechny disciplíny odstar-
tovalo hromadné a hromové „3, 4… Trhni 
si nohou!!!“

Na start domácího koloběžkového 
svátku se celkově postavilo 131 závodníků 
všech věkových kategoriích od dětí pod 

Mistrovství světa - koloběžky

MS ČR a MS
10 let až po skutečné veterány nad 60 let 
věku a hobby závodníky. Ve velké konku-
renci náš tým získal 2x zlato, 3x stříbro a 2x 
bronz. V ženách zvítězila poprvé sestavena 
štafeta TJ Sokol Kunvald   E. Maixnerová, 
B. Nováková a P. Fořtová!!! i naši muži se 
neztratili v nabité kategorii M. Mihulka v kri-
térium a dlouhý závodě na 21 a 19.místě, 
Karel Hübner 3. a 5.místo. Všem patří velká 
gratulace.
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Domek Na Sboru
Vás opět zve k návštěvě:

Městys Kunvald ve spolupráci s ČCE Praha pořádá 
Koncert komorní i lovecké hudby 

v podání souboru
Trubači Zábřeh

24. 9. 2022 od 16 hod

Zveme Vás na
tradiční podzimní setkání důchodců 

V neděli 2. října od 14 hodin v kunvaldské sokolovně  
Program a malé občerstvení zajištěno  

Těší se pořadatelé

ZO českého zahrádkářského svazu v Kunvaldu pořádá
VÝSTAVU OVOCE, ZELENINY a KVĚTIN.

Výstava proběhne ve dnech 17. - 19. září 2022 
v sále sokolovny v Kunvaldu.

Zahájení výstavy v sobotu 17. 9. v 10.00 hod.

Oddíl FLORBALU
Tímto oznamuje, že ve středu 14. září od 17:00 

budou znovu zahájeny tréninky.
Dovolujeme si proto pozvat nové zájemce (dívky i chlapce)ve věku 

od 7 let.
Přijďte mezi nás, těšíme se na Vás.
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TANEČNÍ 2022
Kurz tance a společenského chování pro mládež se uskuteční od září 

do prosince v sokolovně v Líšnici za cenu 1.200 Kč. Více informací na 
webu www.kurzytance.unas.cz.

Na tanečníky se těší Petra Foglová a Michal Brůna
e-mail: tanecni.zamberk@seznam.cz / tel.: 731 249 284

Cvičení dětí
Ráda bych Vám touto formou představila a zároveň Vás i pozvala na 

nový kroužek v našem Sokole. Pod mým vedením se zde budeme jednou 
týdně věnovat pohybovým aktivitám. Budeme si zlepšovat psychomoto-
riky, koordinaci držení těla. To vše hravou formou, tancem, soutěžením 
a společným cvičením ve skupinkách. Věřím, že si užijeme spoustu leg-
race. Cvičení je určené pro nejmenší děti od 3 do 6ti let. Zahájení cviční 

bude uveřejněno na plakátech. 

Těším se na Vás Lucie Knesplová



 

 
 

 
 

Sobota 24. 9. 2022 od 16 hod 
Domek Na Sboru v Kunvaldu 

Vstupné dobrovolné 
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1. Francouzský podvečer – Martina Forejtková a Robert Forejtek.
2. Sokolský běh a fest – Lukáš Kalous uvádí vystoupení dětí z naší mateřské školy.
3. Mistrovství světa – koloběžky.
4. Z Kunvaldské lávky.
5. Účastníci Kunvaldského Železného muže.


